
راه  سعادت

اركستراسيون بي بي سي فارسي و جم تي وي 

عليه نظام و كشورمان با مديريت صادق صبا
   مصطفي شاه كرمي

اول اينكه: واقعيت اين است كه پروسه »نفوذ« از سوي دشمنان 
كشورمان داراي وجوه و چهره هاي مختلفي است كه از جانب عمله 
و اكنه آنها كه درون نظام و كشور هس��تند پياده سازي و اجرايي 
مي شوند. يكي از مصاديق و مظاهر اين پروسه در شمايل پروژه هايي 
مانند جذب هنرمندان س��ينما و تلويزيون و بهره كشي از آنها در 
ساخت، توليد يا دوبله فيلم ها و سريال هاي ماهواره اي است. شاهد 
مثال تازه اين تحركات در وهله اول دوبله و پخش سريال هايي با 
محتواي ضداسلامي، ديني و خانوادگي از طريق شبكه هايي مانند 
جم، من و تو و ... اس��ت. بخش دوم و به عبارتي مرحله بعدي اين 
پروژه كه هدفش نابودي ريش��ه خانواده، غيرت، حساسيت هاي 
ديني و عاطفي و نيز عادي س��ازي فس��ق و فجور و خيانت)مانند 
ارتباط نامشروع جنسي، قبح شكني از زنا، عادي بودن ارتباط بين 
زن و مرد و يا دختر و پس��ر نامحرم( در سطوح مختلف و با انحاي 
متنوع است. دوم اينكه: شبكه جم تي وي كه به پخش سريال هاي 
توهمي و تخيلي تركيه اي مانند »حريم سلطان« اشتهار دارد مدتي 
است اقدام به استخدام برخي از بازيگران و سينماگران درجه چندم 
كشورمان با هدف توليد محتوا نموده است. از طرفي كادر مديريتي 
اين شبكه و در رأس آن شخصي به نام سعيد كريميان كه فرزند 
يكي از اعضاي منافقين است و سابقه و تجربه چندين سال زندگي 
در كمپ اشرف با آن فضاي سرش��ار و مملو از بلاهت، عصبيت و 
خفقان را دارد، نشان داده اند كه براي ادامه مسير و بازي در مراحل 
بالاتر و سخت تر صحنه طراحي شده از جانب صاحبان اصلي و اتاق 
فكر پنهاني چنين شبكه هايي، مؤلفه هاي لازم از جمله هوشمندي 

و فراست رسانه اي و مديريتي را ندارند. به همين علت تصميم سازان 
اصلي به فكر جايگزيني يا ترميم و پوشش نقاط ضعفي كه ممكن 
است در آينده و در مسير اجرايي كردن يا اتخاذ تصميمات راهبردي 
جهت نيل به اهداف بلندمدت و از پيش طراحي ش��ده برايش��ان 
مشكل آفرين و مسئله س��از گردند، افتاده اند. سوم اينكه: با توجه 
به نوع چينش اتفاقات و جابه جايي هاي ب��ه ظاهر دفعي و به رغم 
تحليل هايي كه در رابطه با كناره گيري صادق صبا از مديريت شبكه 
بي بي سي فارسي به دلايلي از جمله گذشتن تاريخ مصرف ارائه شد، 
محتمل است كه گردانندگان و تصميم سازان اصلي اين شبكه كه 
وجه اشتراك دشمني و معاندت آنها با حاكميت و ملت ايران با ديگر 
شبكه هاي ماهواره اي موضوع غامض و پيچيده اي نيست؛ مايلند كه 
صادق صبا را به عنوان مدير و البته دشمني باتجربه تر و حرفه اي تر 
از مسئولان فعلي جم تي وي در مواجهه با نظام مقدس كشورمان و 
نيز پياده سازي اهداف و منويات مخربشان عليه فرهنگ، خانواده و 

جامعه اسلامي و مؤمن كشورمان، به كار بگيرند.

 سرافراز:  تشويق مردم به شركت در انتخابات 
از مهم ترين كارهاي صدا و سيماست

   هادي عسگري
رئيس صدا و س�يما تش�ويق مردم ب�ه ش�ركت در انتخابات 
برش�مرد.  س�يما  و  ص�دا  كاره�اي  مهم تري�ن  از  را 
محمد س��رافرازگفت: در انتخابات مجلس خبرگان بايد مردم را 
به شناسايي افراد شايسته و كساني كه به عنوان لنگرگاهي براي 
انقلاب در طوفان ها هستند، دعوت كرد. وي با اشاره به تعداد بسيار 
زياد ثبت نام كنندگان، ردصلاحيت شده ها و كساني كه صلاحيت 
آنها هنوز احراز نشده، گفت: ثبت نام اين تعداد در تمام انتخاباتي 
كه تاكنون برگزار شده بي سابقه بوده و پيش بيني مي شود براي 
هر كرسي مجلس شوراي اسلامي 16 نامزد انتخاباتي رقابت كنند. 
رئيس رس��انه ملي سپس به بيان ش��رايط كنوني سازمان صدا و 
سيما پرداخت و گفت: يكي از حركت هايي كه در دور جديد آغاز 
شده و تداوم دارد اصلاح ساختار سازمان است و در دو مرحله يكي 
اصلاح ساختار سازمان از نگاه كلان و ديگري اصلاح الگوي نيروي 

انساني دنبال مي شود. 
وي افزود: اصلاح روندها، فرآيندها و گردش كارها گام ديگري است 

كه همه كاركنان و مديران مي توانند در آن مشاركت كنند. 
س��رافراز اصلاح آيين نامه ها، بخش��نامه ها و ضوابط را از ديگر 
الزاماتي برش��مرد كه بايد ب��ا بازنگري در قوانين و متناس��ب با 
شرايط كنوني به انجام برسد. وي سپس با اشاره به كمبود منابع 
مالي س��ازمان، بر توزيع بودجه براس��اس اولويت ها و بر مبناي 
برنامه تأكيد كرد و گفت: بايد با استفاده بهينه از منابع موجود، 
بودجه س��ال آينده را برنامه اي طراحي كرد. رئيس رسانه ملي 
در ادامه گفت: در حوزه فن��ي ما براي اس��تفاده و به كارگيري 

فناوري هاي نوين عقب ماندگي داريم و به هر حال، اين حوزه اي 
است كه در دنيا خيلي س��ريع پيش رفته و گسترده است و بايد 
اين عقب ماندگي را جبران كنيم. وي با بيان اينكه در محيط وب 
بايد حضور جدي و آراسته اي داشته باشيم، گفت: بايد به حوزه 
تلويزيون تعاملي و شبكه هاي اجتماعي پيام رسان، سريع تر وارد 
شويم. سرافراز با بيان اينكه در حوزه خبر، در سطح كارهاي خوبي 
شده اس��ت كه بايد به عمق نفوذ پيدا كند، افزود: در شبكه خبر 
تحولات زيادي صورت گرفته و مخاطبانش رشد فزاينده اي پيدا 

كرده اند كه به نسبت شبكه هاي ديگر برجسته است. 
رئيس رسانه ملي با بيان اينكه در حوزه سيما كار سخت تر است، 
گفت: بايد تلاش بيشتري شود اين حوزه هاي جدا از هم را به هم 
پيوند دهيم تا به س��احل نجات برسيم. س��رافراز ساماندهي در 
معاونت برون مرزي را مطلوب خواند و تصريح كرد: ش��بكه هاي 
برون مرزي تأثيرات خود را حفظ كرده اند و ميزان مخاطبانشان 

افزايش پيدا كرده كه اين روند قابل قبول است.

مجموعه تلويزيوني كيميا به روزهاي پاياني خود رس��يده است. 
مجموعه  اي كه با چند ويژگي مثبت معرفي شد اما آنچه در آن به 
نمايش گذاشته شد، پر از اشكالات تاريخي و خطاهاي جهت  دار 
نس��بت به واقعيات و ضروريات امروزي بود. پيش��تر نس��بت به 
اين مجموعه نكات بس��ياري بيان شده و خوش��بختانه مديريت 
تلويزيون نيز در مواردي نش��ان داد كه نسبت به اين خطاها واقف 
است. تلويزيون ابتدا در مجموعه مطالبي كه در هفته  نامه رسمي 
خودش يعني سروش منتشر كرد نشان داد كه جدا از منتقدان، از 
درون ساختار تلويزيون هم ايراداتي به اين مجموعه وارد شده و اين 
علاوه بر انتشار نتايج يك نظرسنجي اوليه  اي بود كه از سوي شوراي 
نظارت بر سازمان صدا و سيما انجام شده بود. در روزهاي اخير هم 
كه گزارشي با صداي آقاي حسيني باي از سيما پخش شد كه در آن 
هم اذعان شد نسبت به اين مجموعه انتقادات محتوايي و... نيز وارد 
شده است. حالا كه خود سيما نشان داده كه بر خطاها واقف است، 

چند نكته كوتاه هم بر آنچه پيش از اين گفته شده، اضافه كنيم. 
اين روزها مجموعه كيميا به آنجا رسيده كه دختر گمشده در ايران 
به دنبال مادر است و مادر در پاريس و تهران به دنبال اوست. نكته 
جالب در تصويرسازي از خانواده كيميا پارساست. خانواده  اي كه از 
زبان همسايه قديمي  شان به صورت دقيق اعلام مي شود كه استفاده 
كامل از انقلابي گري كرده  اند و در تصاوي��ر بعدي، به گونه  اي اين 
موضوع نشان داده مي  شود كه خانه بزرگ و امكانات زندگي خوب 
و البته با فرزنداني تقريباً بي مس��ئوليت دارند كه از عهده كارهاي 
خودشان برنمي  آيند. يعني همان نگاه نادرست فيلمنامه  نويس به 
موضوع انقلاب و قهرمانان انقلابي و البته در نقطه مقابلش، رفتار 
آرش و تربيت درست فرزندش را مي  بينيم. به زعم سازندگان، همان 
بهتر كه دختر دزديده  شده به دست آرش بزرگ شد تا كيميا! ضمن 
آنكه گروه انقلابيون كه عرضه نداشتند سلامت بمانند و فرخ پارسا 
و مهري خانم و آقاي نكونام و همسرش از دنيا رفته اند، اما جناب 

مشفق و آرش و فرزانه، همچنان زنده و سرحال هستند!
اما نكت��ه  اي مرتبط با بحث بالا س��ال ها پيش در ي��ك روزنامه، 
هنگامي كه عكس سرتراشيده رؤيا نونهالي در فيلم زندان زنان 
يا عكس بازيگر افغاني ساكن كانادا فيلمي از مخملباف را بدون 
حجاب چاپ كرديم، از مدعي العموم شكايتي واصل شد كه شما 
حق نداريد تصوير بدون پوشش زن مسلمان را حتي اگر خودش 
معتقد به حجاب نباشد، منتشر كنيد. حالا چرا در اين مجموعه، 
خانم معتقد مسلمان »چادري شده بعد از انقلاب« به نام كيميا، 
عكس بي حجاب دخترش را دست گرفته و در شهر مي چرخاند 
كه اين بوده يا نه؟ و دس��ت كم به همسايه سمس��ار فعلي نشان 
مي  دهد؟ همه مراجع از امام تا ديگران، حكمشان در زمينه نشان 
دادن تصوير زن مسلمان مشخص است. لطفاً با همان سيستم هاي 
روتوش و محوكننده كه بر تن بازيگران خارجي لباس مي  پوشانيد، 

اين تصوير را اصلاح فرماييد!
ديگر آنكه اصرار بر رس��اندن مجموعه تا 22 بهمن، چه وجهي 
دارد؟ ش��ما ك��ه 20 و ان��دي س��ال را بي خيال ش��ديد، ديگر 
فيلمفارسي وار، داس��تان را براي چه مطول مي  كنيد؟ آنچه اين 
روزها مش��اهده مي  شود، فقط و فقط آب بس��تن به مجموعه با 
تمهيداتي چون ش��هداي مفقودالاثر يا افراد سودجو و مانند آن 
است. خانواده شهيد داس��تان كه ناتوان  ترين افراد اين داستان 
نسبت به پيشبرد موضوع هستند و حس حركت و تلاش در آنها از 
بين رفته است، فقط براي يادآوري زوركي بازگشت پيكر شهداي 
عمليات بيت المقدس، همان عمليات آزادس��ازي خرمشهر، در 
داستان گنجانده شده اند. گويا نقش شان هم فقط طولاني  كردن 
داستان است تا ركورد مجموعه از صد قس��مت پايين تر نيايد. 
مشخص است كه مي  توان مجموعه را كوتاه كرد. همه قبول داريم 

كه تا همين جا هم ركورد زده شده است!
*عضو انجمن منتقدان و نويسندگان سينمايي ايران

لطفاً اين تصوير را اصلاح فرماييد!
*حسين سلطان محمدي     یادداشت مهمان
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مراس�م افتتاحيه ش�بكه تهران با حضور محمد سرافراز، 
رئيس س�ازمان ص�دا و س�يما به ص�ورت زنده از ش�بكه 
اچ دي پخش مي ش�ود، در اين مراس�م از مرتضي احمدي، 
هنرمن�د فقي�د تهراني ك�ه س�ال ها براي حف�ظ فرهنگ 
و تاريخ ش�هر ته�ران تلاش ك�رده بود، تجليل مي ش�ود. 
مراسم افتتاحيه رسمي ش��بكه اس��تاني تهران، روز دوشنبه 
در مركز همايش هاي صدا و س��يما برگزار خواهد شد. يكي از 
برنامه هاي ويژه اين مراسم،  قدرداني از مرحوم مرتضي احمدي 
بازيگر پيشكسوت تئاتر، س��ينما و تلويزيون است كه با پخش  
بخش هايي از اجراها و صداهاي زنده  ياد احمدي ياد اين هنرمند 
فقيد گرامي داشته خواهد شد. اين مراسم از ساعت 19 تا 21 
به صورت مستقيم از روي آنتن اچ  دي پخش مي شود و احسان 
كرمي اجراي اين برنامه را برعهده دارد. شبكه اچ دي كه مدتي 
به صورت آزمايشي فعاليت داشت و براي اهالي تهران و برخي 
استان ها قابل دريافت بوده است از دوش��نبه رسماً روي آنتن 

سيگنال شبكه تهران قرار مي گيرد.

 بزرگداشت مرتضي احمدي 
در افتتاحيه شبكه تهران

    تلویزیون

نما | حسین  کشتکار

   سپيده آماده
و نظ�ارت س�ازمان  ارزش�يابي  مع�اون 
س�ينمايي مهم تري�ن مش�كل و ممي�زي  
فيلم ه�اي س�ينمايي جش�نواره  فج�ر را 
صحنه ه�اي س�يگار كش�يدن دانس�ت و 
نس�بت به اين موضوع هش�داري جدي داد. 
به گزارش »جوان« پخش سكانس هاي مربوط به 
سيگار كشيدن در فيلم هاي كشورمان مسئله اي 
نيست كه مربوط به امروز و ديروز باشد و سال هاي 
سال اس��ت كه ما در فيلم هاي س��ينمايي شاهد 
سكانس هاي سيگار كش��يدن، مصرف موادمخدر 
و همچني��ن رفتار هاي خش��ونت آميز از س��وي 
ش��خصيت هاي داستان هس��تيم. براساس قانون 
جديد ممنوعيت هاي تبليغ��ات كالا ها كه مهرماه 
سال 91 توسط وزارت بهداشت تصويب شد، تبليغ 
اقلام و كالاهايي ك��ه مصرف آنه��ا مبين نمايش 
رفتارهاي پرخطر است، مانند مصرف فست فود ها 
و فرآورده هاي غذايي صنعتي و استعمال دخانيات 
اعم از قليان و س��يگار نيز ممنوع اس��ت و نمايش 
استعمال و مصرف اين كالا ها و اقلام در رسانه هاي 
عمومي بايد منحصرا محدود به نقش و كاراكترهاي 
منفي بوده و جنبه تبليغاتي نداش��ته باشد. به رغم 
گذشت سه سال از تصويب اين قانون، اما ما هنوز با 
حضور چنين سكانس هايي در فيلم هاي سينمايي 
روبه رو هس��تيم، به طوري كه حبي��ب ايل بيگي 
درخصوص فيلم هاي امس��ال اظهار داشته است: 
يكي از اصلاحاتي كه بايد آن را فرياد كرد، مشكل 
كشيدن سيگار در فيلم هاس��ت. به طوري كه اين 
مس��ئله مهم ترين مش��كلي اس��ت كه امسال در 
فيلم هاي جشنواره داشته ايم و تلاش كرده ايم بخش 
عمده اي از آن را تعديل كنيم، اما متأسفانه بعضي 

فيلم ها در اين زمينه مشكل اساسي دارند. ايل بيگي 
با اش��اره به دس��تورالعمل وزارت بهداشت درباره 
ممنوعيت سيگار كشيدن گفته: اين وزارتخانه نيز 
به اين موضوع توجه جدي دارد، به همين دليل از 
دوستان سينماگر و سازندگان فيلم هاي سينمايي 
مي خواهيم به ش��كل جدي به اين مس��ئله توجه 
داشته باشند، زيرا اگر با صحنه هاي مكرر كشيدن 
سيگار در فيلم ها روبه رو شويم خيلي جدي برخورد 
خواهيم كرد و پيش از اينكه ديگران بخواهند مانع 
نمايش فيلم شوند، بهتر است خودمان اين وضعيت 
را اصلاح كنيم. معاون ارزشيابي و نظارت سازمان 
سينمايي بار ديگر خطاب به سينماگران هشدار داد: 
سيگار كشيدن در فيلم ها عادي نشود و اين وظيفه 
ماست كه اجازه ندهيم اين موضوع به شكل روالي 

طبيعي در فيلم ها وجود داشته باشد. 
   فيلم هاي سيگاري جشنواره سي و دوم 

و سي و سوم
پيامدهاي نشان دادن صحنه هاي سيگار كشيدن 
توس��ط ش��خصيت هاي فيلم ها باعث ش��د كه از 
سال 1912 يعني س��ال هاي نخستين سينماي 
حرف��ه اي هيئتي ب��راي رده بندي س��ني فيلم ها 

 British Board of Film« .راه ان��دازي ش��ود
Classification« ي��ا هيئت رده بندي س��ني 
فيلم هاي بريتانيا اين وظيف��ه را بيش از يك قرن 
است برعهده دارد. در كمپاني ديزني هم كه يكي از 
قديمي ترين و معتبرترين كمپاني هاي فيلمسازي 
در دنيا اس��ت يك قانون قديمي وج��ود دارد كه 
براس��اس آن در فيلم هاي رده PG-13 به پايين 
استعمال دخانيات ممنوع است. در سينماي ايران 
اما در سال هاي اخير ما ش��اهد آثاري بوده ايم كه 
سكانس هاي متعددي از مصرف سيگار داشته اند 
كه از اين ميان مي توان به »آرايش غليظ«، »برف«، 
»تمشك«، »چند مترمكعب عشق«، »دلتنگي هاي 
عاشقانه«، »ردكارپت«، »زندگي جاي ديگريست«، 
»زندگ��ي مش��ترك آق��اي محم��ودي و بان��و«، 
»شيفتگي«، »قصه ها«، »كلاشينكف«، »متروپل«، 
»مردن به وقت ش��هريور«، »ارسال آگهي تسليت 
براي روزنام��ه«، »خانوم«، »رنج و سرمس��تي«، 
»ناخواسته« و »ملبورن« در جشنواره سي و دوم 
و اعترافات ذهن خطرناك من، بوفالو،  خانه دختر، 
دوران عاشقي، رخ ديوانه، عصر يخبندان، مشرف به 
كوچه بي نام، من ديه  گو مارادونا هستم و ناهيد در 
جشنواره سوي س��وم فيلم فجر اشاره كرد. اين در 
حالي است كه هيچ كدام از اين فيلم ها با محدوديت 
سني به دليل مصرف سيگار يا مواد مخدر بر پرده 

نقره اي سينماها جاي نگرفتند. 
   نوجواناني كه از قهرمانان سيگاري 

الهام مي گيرند
استفاده س��كانس هاي متعدد مصرف سيگار در 
فيلم هاي ايراني در حالي اس��ت ك��ه مخاطبان 
رده سني نوجوان و جوان اين فيلم ها زماني كه با 
صحنه هاي سيگار كشيدن قهرمان داستان روبه رو 
مي شوند به دليل همذات پنداري كه در طول فيلم 
با او پيدا كرده ان��د، براي انج��ام رفتارهاي او هم 
ترغيب مي شوند و همين مسئله است كه نبود رده 
سني در اكران فيلم هاي داراي سكانس هاي سيگار 

كشيدن را پرخطر مي كند. 
   سيگار را از فيلم ها بگيريم!

ب��ا توج��ه ب��ه اظه��ارات مع��اون ارزش��يابي و 
نظارت س��ازمان س��ينمايي در خصوص تعدد 
صحنه هاي مصرف سيگار كشيدن در آثار امسال 
جش��نواره فيلم فجر، بهتر اس��ت كارگردانان و 
فيلمنامه نويس��ان در روند ن��گارش فيلمنامه و 
س��اخت فيلم بيش از پيش اين ممنوعيت را در 
نظر بگيرند تا با افزايش تعداد سكانس هاي سيگار 
كش��يدن، قبح مصرف اين مواد دخاني مضر در 

ميان نوجوانان و جوانان زدوده نشود.

مع��اون ارزش��يابي و نظ��ارت 
سازمان سينمايي: سيگار كشيدن 
در فيلم ه��ا ع��ادي نش��ود و اين 
وظيفه ماس��ت كه اج��ازه ندهيم 
اين موضوع به شكل روالي طبيعي 
در فيلم ه��ا وجود داش��ته باش��د

سيگارازلبفيلمهاگرفتهميشود
سكانس هاي سيگار پاشنه آشيل جشنواره سي و چهارم

ترجمه قرآن »ابوالفضل بهرام پور« وقف عام شد
 ناشران به معاونت قرآن ارشاد مراجعه كنند

ترجمه ق�رآن به قل�م »ابوالفض�ل بهرام پ�ور« وقف عام ش�د و متن 
ق�رآن كري�م ب�ا اي�ن ترجم�ه توس�ط معاون�ت ق�رآن و عت�رت 
وزارت فرهن�گ و ارش�اد اس�لامي آماده تحويل به ناش�ران اس�ت. 
»ابوالفضل بهرام پور« مفسر قرآن كريم، تفسير قرآن كريم به قلم خود را 
وقف عام كرد، بر همين اساس معاونت قرآن و عترت ارشاد ضمن قدرداني 
و آرزوي س��ربلندي و توفيق ب��راي وي در خصوص چاپ ق��رآن كريم به 
ترجمه ابوالفضل بهرام پور اطلاعيه اي براي ناش��ران ص��ادر كرد. متن آن 

به شرح ذيل است؛

بسمه تعالي
با عنايت به وقف عام قرآن كريم اس��تاد ارجمند خ��ادم القرآن ابوالفضل 
بهرام پور، معاونت قرآن و عترت اعلام مي دارد؛ متن قرآن كريم با ترجمه 
استاد بهرام پور توسط معاونت قرآن و عترت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
آماده تحويل مي باشد و ناشراني كه علاقه مند به چاپ اين اثر گران سنگ 
هستند مي توانند با مراجعه به معاونت قرآن و عترت وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي نسبت به دريافت لوح فش��رده اثر و پس از اخذ مجوزهاي قانوني 

نسبت به چاپ و نشر قرآن كريم اقدام نمايند.

  گزارش

امام حسين عليه السلام: 
ِ نجََاهٌ مِنَ  البُْكَاءُ مِنْ خَشْ�يَةِ اللَّه

النَّهار
گريه از ترس خدا س��بب نجات از 

آتش جهنم است. 
)جامع الاخبار)شعيري( 
ص 97(

با انتشار فيلمنامه توسط مسعود جعفري جوزاني 
كوروش به سينما نرسيد و كتاب شد

مس�عود جعفري جوزان�ي ك�ه چند س�الي اس�ت ب�ه دنب�ال س�اخت فيلم 
س�ينمايي »كوروش« اس�ت، فيلمنامه اين پروژه س�ينمايي را منتشر كرد. 
جعفري جوزاني با وجود دريافت پروانه ساخت فيلم سينمايي »كوروش كبير« به 
دليل تأمين نشدن هزينه مالي اين پروژه عظيم سينمايي تا به حال موفق به شروع 
كار اين فيلم نشده است. جوزاني كه سال گذش��ته با فيلم ايران برگر در جشنواره 
فجر حضور داش��ت و فيلمش نيز فروش مناس��بي را در اكران عمومي پش��ت سر 
گذاشت، بارها اعلام كرده اس��ت كه براي ساخت پروژه س��ينمايي كوروش كبير 
نيازمند س��رمايه گذاري اس��ت. هر بار نيز كه فيلمي ضدايراني مانند »300« در 
امريكا ساخته مي شود، خبرنگاران سراغ توليد اين فيلم را از علي معلم تهيه كننده 
و جعفري جوزاني كارگردان اين پرژوه مي گيرند تا شايد ساخت آن بتواند پاسخي 

سينمايي به تحريف هاي تاريخي باشد. 
جعفري جوزاني نگارش فيلمنامه كوروش كبير را در س��ال 90 به پايان برده و در 
سال 92 موفق به كسب پروانه ساخت اين فيلمنامه ش��ده است. حتي صحبت ها 
درباره به همكاري هاي بين المللي براي توليد اين فيلم شده كه تا به حال به نتيجه 
نرسيده است. حال جعفري جوزاني اقدام به انتشار فيلمنامه »كوروش كبير« نموده، 
اين فيلمنامه سينمايي قرار است، به زودي و طي مراسمي توسط نشر »تريتا« و با 
حضور اين كارگردان و تعدادي از چهره هاي سينما و ادبيات ايران رونمايي و جشن 
امضاي آن برگزار شود. جوزاني درباره انتشار اين فيلمنامه گفته بود: قبل از توليد، 
آنچه زودتر عملي مي شود چاپ كتابي دو جلدي به همت انتشارات »تريتا« به همين 
عنوان است كه همان فيلمنامه خواهد بود و قصه زندگي اين پادشاه را از زمان تولد تا 
مرگ روايت مي كند. البته ما به كتاب بسنده نمي كنيم و با تهيه كنندگي علي معلم 

درصدديم بتوانيم »كوروش كبير« را جلوي دوربين ببريم.

گفت و گوي »جوان« با كارگردان »حضرت امير جان« در آستانه رونمايي از مستند

جد بزرگ امام خميني، باني آباداني كشمير
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    محمدصادق عابديني
مس�تند »حضرت اميرجان« به كارگرداني مهدي بماني، 
روز سه شنبه در مراسمي رونمايي خواهد شد. اين مستند 
به دليل ش�خصيت ميرعلي همداني كه در تاجيكس�تان 
به نام حضرت اميرجان ش�ناخته مي ش�ود، داراي اهميت 
است. اين عارف و دانش�مند بزرگ ايراني جد بزرگ امام 
خميني)ره( است. شهيد مطهري درباره وی گفته: »يكي 
از كس�اني كه در كش�مير به اس�لام خدمت كرده اس�ت، 
ميرس�يدعلي همداني بوده، اين مرد بزرگ ك�ه از مفاخر 
اسلامي اس�ت، هزاران شاگرد در كش�مير تربيت كرد كه 
هر كدام براي خود اس�تاد ش�دند، مقام س�يدعلي هنوز 
در كشمير محترم اس�ت و مردم آنجا را زيارت مي كنند« 
مستند »حضرت اميرجان« در شبكه مستند سيما توليد 
ش�ده، به مناس�ب رونمايي از اي�ن مس�تند گفت و گويي 
با مه�دي بماني، نويس�نده و كارگ�ردان آن داش�ته ايم. 
با توج�ه به اينكه ش�خصيت س�يدعلي همداني 
در ايران كمتر ش�ناخته ش�ده اس�ت، چطور اين 
دانش�مند ايراني را پي�دا كرديد و س�راغ توليد 

مستند درباره شخصيت وي رفتيد؟
من نزديك به 13 سال در حوزه تاجيكستان تحقيق مي كنم، 
در س��فر هايي كه به تاجيكس��تان داش��تم خيل��ي زود با نام 
ميرسيدعلي همداني آشنا شدم چون تصوير اين دانشمند روي 
اسكناس هاي 10 ساماني اين كشور منتشر شده، بعد تحقيقات 
اوليه را آغاز كردم و به شهر كولاب كه مقبره اين عارف در آنجا 

واقع است رفتم، اما خيلي دير موفق به ساخت مستند شدم. 
چرا توليد مستند با تأخير رو به رو شد؟

بايد شرايطش به وجود مي آمد. با تغيير شرايط در شبكه مستند 
و استقبال از توليد مستند هاي تك قسمتي، گفتم اين موضوع 
را به شبكه مستند پيشنهاد دهم، اين اتفاق با نامگذاري سال 
2015-2014 به نام ميرس��يدعلي همداني از سوي يونسكو 

همزمان شد. 
گفت�ه مي ش�ود ميرس�يدعلي ج�د ب�زرگ امام 

خميني)ره( است!
انتس��اب ميرس��يدعلي همداني به عن��وان جد ب��زرگ امام 
خمين��ي)ره( در مناب��ع مختلفي ذكر ش��ده ك��ه اولين آنها 
دايره المعارف ويكي پديا و س��ايت شخصيت هاي خاندان امام 
خميني است. در كنگره اي كه آبان ماه در همدان برگزار شد نيز 

به اين نكته اشاره كردند. 
چقدر براي تحقيقات به منابع دسترسي داشتيد؟

 بايد بگوي��م كار من از يك س��نگ مزار در ي��ك آرامگاه آغاز 

شد، منابع درباره ميرسيدعلي همداني بس��يار كم است. اگر 
مي خواس��تم درباره حافظ يا مولانا مستند بس��ازم كار بسيار 
راحت تر مي ش��د. چون هم مناب��ع زيادتر بود و ه��م در ايران 
شناخته شده تر بودند. البته ميرس��يدعلي در كشمير بسيار 

شناخته شده و محترم است. 

چرا كشميری ها ميرسيدعلي را می شناسند؟ 
اين عارف به دليل اينكه در روزگار تيمور زندگي مي كرده است 
به دليل فش��ار هاي حكومت مجبور بوده دائم در سفر باشد. وي 
با حدود 700 نفر از ش��اگردانش كه در بين آنه��ا صنعتگران و 
هنرمندان بوده اند به كشمير س��فر مي كند و با آموزش صنعت 
و هنر به مردم كشمير باعث رونق آن منطقه مي شود، به همين 
خاطر به كشمير »ايران صغير« نيز مي گويند. خود اين سفر بسيار 
موضوع جذابي است كه اگر كمك كنند و هزينه هاي آن تأمين 

شود، مي توان درباره آن مستند بلند 90 دقيقه اي ساخت. 
توليد مستند چقدر طول كشيد و چقدر از كمك 
كشورهاي ديگر در مراحل توليد استفاده كرديد؟

حدود 10 روز فيلمبرداري داشتيم، سه ماه هم تحقيق كار طور 
كشيد و س��ه ماه هم مراحل توليد، دولت و مردم تاجيكستان 
كمك هاي معنوي كردند همين كه اجازه دادند در كش��وري 
خارج��ي فيلمب��رداري كنم يعن��ي همكاري داش��تند مردم 
تاجيكستان نيز بس��يار با محبت بودند.  90 درصد مستند در 
تاجيكستان فيلمبرداري شده و 10 درصد آن از تصاوير آرشيوي 
استفاده شده است. ما براي رونمايي از مستند سفراي كشورهاي 
افغانستان، پاكستان، هند و تاجيكستان را دعوت كرديم و اين 
صرفاً به دليل ارتباط موضوع ميرسيدعلي همداني با اين كشورها 

بوده وگرنه كمك خاصي براي توليد مستند نكرده اند.
در پايان اگر حرفي مانده است، بفرماييد؟

مي خواستم از عوامل توليد اين مستند تشكر كنم، مدير توليد 
و مجري طرح مهري بماني، دس��تيار كارگ��ردان و برنامه ريز: 
پروين سعادتي، صدا: آناستازيا پانكرتوا، تدوين: محسن بماني، 

موسيقي: طالب خان شهيدي، عكس: پروين سعادتي.

محمد صادقي    سينما


